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در حصر، قوه قضاییه مسئول است نه شورای عالی امنیت ملی
وزیر دادگستری اخیرا درمورد »حصر«، حرف های جدید زده است. حرف هایی 
که پیغام دهنده دیدگاه جدید او و شــاید دولت یازدهم نســبت بــه این موضوع 
اســت. »علی مطهری« نماینده مردم تهران، یکی از نماینــدگان اصولگرایی 
اســت که ار هر تریبونی خواهان حل این مشــکل در چارچوب قانــون و از راه 
دادگاه صالح است. سخنان اخیر وزیر دادگســتری بهانه ای بود تا مطهری در 
نامه ای به پورمحمدی، چند نکته را یادآور شــود. بخش هایــی از این نامه را در 

ذیل می خوانیم.

بدون شک حصر، موضوعی حقوقی و قضایی است
علی مطهری، در ابتدای نامه به حرف های چند روز پیش مصطفی پورمحمدی، 
وزیر دادگستری اشاره می کند و می گوید: »جناب آقای پور محمدی، فرموده اید 
بحــث حصر یک بحث حقوقی – قضایی نیســت بلکه یک موضوع سیاســی و 
امنیتی محســوب می شود. بعد آن را اصلاح کرده و اظهار کرده اید البته تلاش 
ما باید این باشــد که حصر در یک چارچوب حقوقی تفسیر شود. بعد فرموده اید 
طبعا این بحث نه در دولت قابل طرح و رســیدگی است و نه در قوه قضائیه. این 
بحث در شورای عالی امنیت ملی طرح و پیگیری می شود، این تصمیم فراتر از 
تصمیم قواست. این توجیه، برای چند ماه اول حصر که جامعه تا حدی آشوب زده 
بود می تواند درست باشد که حصر تصمیمی سیاسی و امنیتی است،  اما سخن 
درباره ادامه حصر در بیش از چهار سال گذشته است که جامعه در حال آرامش 
بوده و هیجان آن دوره فروکش کرده است. بدون شک مسئله حصر در این مدت 

یک موضوع حقوقی و قضایی بوده است.«

تقسیم مجازات ها به امنیتی و قضایی بدعتی خطرناک است
وزیر دادگستری در بخشی از حرف هایش گفته بود که حصر موضوعی سیاسی- 
امنیتی است و شورای عالی امینت ملی مسئول آن است. علی مطهری در این 
راستا می نویسد: »این که مجازات ها را بدون ملاک و به طور گستره و گزاف به 

دو قسم تقسیم کنیم؛ سیاســی امنیتی و حقوقی قضایی و دسته اول به وسیله 
یک شــورای چند نفره و بدون محاکمه و دفاع متهم تعیین شود و دسته دوم با 
محاکمه و حکم قاضی، یک بدعت خطرناک اســت و لوازم بدی دارد، از جمله 
کشور را از دموکراســی دور می کند، علاوه بر این که خلاف اصول سی و دوم تا 

سی و هفتم قانون اساسی درباره حقوق متهم و مجرم است.«

شما از پاسخ طفره رفتید
اواســط اردیبهشــت دو ســال گذشــته بود که علــی مطهــری از وزیر 

دادگســتری پرســیده بود: »ســوال من یکی درباره ادامه حصر 
خانگــی آقایان موســوی و کروبی بــدون حکــم قضایی و بر 

خلاف قانون اساســی اســت و دیگر درباره حادثه بند ۳۵۰ 
زندان اوین بود که چرا اطلاع رسانی کافی صورت نگرفت 
و گزارش کامل و مســتندی به مردم ارائه نشد و در نتیجه 
اخبار رســانه های خارجی موجب تشویش اذهان عمومی 
شــد؟«. مطهری از توضیحات وزیر دادگستری قانع نشده 
و گفته بود: »وزیر دادگســتری توضیحاتی ارائه کردند ولی 

من قانع نشدم و قرار شد ســوال به صحن بیاید.«. حالا بعد 
از دو ســال، نماینده مردم تهران می نویسد: »حتما به خاطر 

دارید که حدود دو ســال پیش برای پاســخ به سؤال اینجانب 
درباره مســئله ادامه حصر خانگی و حادثــه بند ۳۵۰ زندان 

اوین به کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس آمدید و تقریبا 
همین حرف ها را زدید و البتــه معلوم بود که خودتان هم 

قانع نیســتید و انتقاد دارید. قرار شد سوال به صحن 
علنی بیاید اما به لطف رئیس مجلس و در حمایت از 

اخوی گرامی شان این سوال بایگانی شد و هرگز 
به صحن علنی نیامد.«

از اینکه نگاه جدیدی به حصر و ممنوع التصویری داشتید، 
سپاسگزارم

این ها تنها بخشــی از نامه علی مطهری بود. در بخش دیگــری از نامه، وی از 
برجام و مرجع رسیدگی اش سخن گفته است. مصطفی پورمحمدی در خصوص 
برجام گفته بود: »این بحث همانند حصر، سیاســی و امنیتی اســت و فراتر از 
تصمیم قوا می باشــد.« علی مطهری در این راســتا خطاب به وزیر دادگستری 
می گوید: »اینکه جناب عالی منطق یگانه و ملاک واحد دارید قابل تقدیر است 
زیرا می فرمایید در هر دو موضوع، شورای عالی امنیت ملی می تواند 
جایگزین یکی از قوا شود، در حصر جایگزین قوه قضاییه و در 
برجام جایگزین قوه مقننه. لکن تعجب از کسانی است که 
در اینجا منطق دوگانه و یک بام و دو هوا دارند. از طرفی 
می گویند شــورای عالی امنیت ملی نمی تواند کار یک 
قوه را انجام دهد و در بررســی برجام جایگزین مجلس 
شود و از طرف دیگر می گویند شورای عالی امنیت ملی 
می تواند در مســئله حصر کار قوه قضائیه را انجام دهد و 
جایگزین این قوه شود. از نظر اینجانب شورای عالی امنیت 
ملی نه در مســئله حصر می تواند کار قوه قضائیه را انجام 
دهد و نه در مســئله برجام می تواند جایگزین مجلس 
شود. توسیع اختیارات شورای عالی امنیت ملی 
فراتر از اصل ۱۷۶ قانون اساســی، مقدمات 
خودکامگی را فراهم می کند. به هرحال از 
اینکه در سطح رســانه ها نگاه جدیدی به 
دو موضوع حصــر و ممنوع التصویری 
داشــتید که گامــی در راه حــل این دو 
موضــوع خواهــد بــود از جناب عالی 

سپاسگزارم.«

مهم ترین هدیه من به خارجی ها آثار فرشچیان است
محمدجواد ظریف در آیین رونمایی از دو اثر جدید استاد فرشچیان که در کاخ موزه سعدآباد برگزار شد، اظهار داشت: از زمانی که برادر خوب و بزرگوار آقای صادق خرازی در نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در 

سازمان ملل متحد، آثار استاد فرشچیان را به عنوان یک هدیه برای نمایندگان ارسال کرد، این افتخار را داشتم که چه به عنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران و چه در سمت کنونی، مهم ترین هدیه ای که به 
میهمانان و سایر سفرا و کسانی که دوست داشتند با فرهنگ ایران آشنا بشوند، تقدیم کنم، مجموعه آثار استاد فرشچیان بود.

وی ادامه داد: در میان این هدایا، مجموعه دوم آثار اســتاد را برای همه ســفرا فرستادم و مجموعه سوم را برای سفرای کشورهای اسلامی ارســال کردم و به نظرم هیچ اثر دیگری که بتوانم ارائه 
بدهم تا بزرگی، عظمت، انسان دوستی، معنویت و هنر ایرانی را جلوه بدهد ندیدم. وزیر امور خارجه کشورمان یادآور شد: هر بار که این اثر را هدیه می دادم، همه متحیر از این آثار بودند. حتی به 
فردی که برای ما لاف قدرت می زد، کتاب اســتاد را هدیه دادم تا بگویم با ایرانی که هنر را این چنین پرورش می دهد، نمی شود جز با اکرام و احترام صحبت کرد.  وی در پایان سخنانش گفت: 

برای این غرور و احساس خودباوری که استاد به ما و کارگزاران اهدا کرده است، به احترام ایشان می ایستیم و آرزوی طول عمر و سعادت برایشان داریم.

داعش صدهزار نفر نیرو دارد
 ســردار سرلشکر پاســدار دکتر یحیی رحیم 
صفوی دســتیار و مشــاور عالی فرماندهی 
معظم کل قوا در امور نیروهای مسلح  درباره 
تعداد تروریســت های داعــش و نحوه بروز 
آن ها در منطقه غرب آســیا اظهار داشت: 
آمریکا عامل ایجاد داعش در منطقه غرب 

آسیاست. 
وی ادامــه داد: تعــداد اعضــای داعــش قریب بــه ۱۰۰هزار نفر اســت 
کــه در بین  آن هــا حداقل ۵هــزار چچنی وجــود دارد که حقوقــی معادل 
22هــزار دلار در مــاه دریافــت می کننــد. تروریســت های تکفیــری 
داعش بــا پیگیری اهــداف ایالات متحــده آمریکا و اســرائیل بــه دنبال 
 ضربــه زدن بــه زیرســاخت ها و منافــع راهبردی کشــورهای اســلامی 

هستند.

خبرگان نباید در اختیار تندروها قرار بگیرد
ابراهیــم اصغرزاده با بیــان اینکه اگر مجلس 
خبرگان آینده مجلســی قدرتمنــد، معتدل و 
واقع گرا باشد آینده کشور تضمین خواهد شد، 
تصریح کرد: طبیعی اســت افــرادی مثل ما 
نمی توانند وارد مجلس خبرگان شوند و افراد بر 
اساس آیین نامه خاصی در انتخابات آن شرکت 

می کنند، اما معتقدم می توان بین افرادی که نامزد این انتخابات می شوند، افراد 
معتدل و نزدیک تر به اصلاح طلبان را انتخاب کرد. وی افزود: هرچند مجلس 
شــورای اسلامی نیز در قانونگذاری و زندگی روزمره مردم مهم است اما مجلس 
خبرگان رهبری به لحاظ راهبردی به مراتب از مجلس شورای اسلامی مهم تر 
است چراکه در اســتراتژی های کلان نظام تاثیر می گذارد. اصغرزاده با اشاره به 
نقش اساسی مجلس خبرگان در قانون اساسی گفت: اگر این مجلس در اختیار 
تندرو ها باشد، آینده کشور مبهم خواهد بود و ایران بیشتر به سمت انزوا خواهد رفت.

مخالفت ها با برجام برای رضای خدا باشد
 لله هاشم هاشم زاده هریسی  در پاسخ به 
سوالی در خصوص ارزیابی اش از گزارش 
مسئولان تیم های فعلی و سابق هسته ای 
در جلســه مجلس خبرگان رهبری اظهار 
کرد: در این مذاکرات تنازلات و امتیازات 
متقابلی وجود داشته اســت که باید توجه 

کــرد اگر هر کدام از این دو وجود نداشــته باشــد، دیگــری هم حاصل 
نخواهد شــد. عضــو مجلس خبــرگان رهبــری گفت: روی هــم رفته، 
نتیجه مذاکرات ایران و ۱+۵ با وجود تنازلاتی که از سوی ایران پذیرفته 
شــده مناســب اســت و تنازلات در قیاس با امتیازات قابل توجه نیست. 
هاشم زاده هریســی در پایان ابراز امیدواری کرد: ان شاء الله موافقت ها 
و مخالفت هایــی که با برجام بیان می شــود، برای خدا باشــد و اغراض 

دیگری در میان نباشد.

عربستان در امور بحرین 
دخالت می کند، نه ایران

رئیس مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با شبکه 
تلویزیونــی المیادین در پاســخ به پرسشــی مبنی بر 
اینکه برخی می گویند ایران پس از توافق هســته ای 
مجبور اســت برخی از رفتارهای خــود را تغییر دهد، 
گفت: »پس از توافق هسته ای دیدگاه های مختلف 
سیاسی مطرح شده است. پس از پایان این مذاکرات، 
فضای مثبتی ایجاد شــده اســت، ولی در هر حال، 
سیاســت اصولی ایران تغییر نخواهــد کرد و حرکت 
جمهوری اسلامی بر اساس منطق روشنی در مسائل 

منطقه ای و بین المللی است.«

 درصورتی که تحریم ها باقی بماند، 
توافق با مشکل روبه رو می شود

وقتی مجــری برنامــه المیادین از علــی لاریجانی 
پرسید: »پیش بینی می شود کنگره آمریکا این توافق 
را تایید کند ولی تحریم هایی وجود دارد که از ســوی 
کنگره علیه ایــران باقی خواهد ماند. موضع ایران در 
مرحلــه آینده چگونه خواهد بود؟«، وی پاســخ داد: 
»بخش هــای مختلف این توافق بــه یکدیگر مرتبط 
اســت و در صورتی که هر بخشــی با مشکلی روبه رو 
شود، نمی توان این توافق را اجرا کرد. بنابراین کنگره 
نمی تواند برخــی از موارد تحریمی را علیه ایران حفظ 
کند و درصورتی کــه این تحریم ها باقــی بماند، این 

توافق با مشکلی واقعی روبه رو خواهد شد.«

لاریجانــی درمورد تروریســم و موضع ایــران در این 
خصوص گفت: »شاید برخی از کشورها فکر کنند که 
می توانند به صورت تاکتیکی با تروریسم مقابله کنند، 
ولی این مسئله یک اشتباه راهبردی است. نمی توان 
استفاده ابزاری از تروریسم داشت یا اینکه آن را یک 
مســئله تاکتیکی دانســت. باید کشــورهای منطقه 
تلاش هــای یکپارچه ای بــرای مبارزه با تروریســم 

داشته باشند.«
رئیس مجلس شــورای اســلامی در گفت وگو با این 
شبکه تلویزیونی، اتهام دخالت ایران در امور بحرین 
را رد و بیان کرد: »ما همیشه می خواهیم کشورهای 
منطقه متحد باشند و به یکدیگر کمک کنند. روشن 
اســت که اتهاماتی که درباره بحرین مطرح می شود 
خنده دار است. آیا ایران در امور بحرین دخالت می کند 
یا اینکه کشوری )عربستان سعودی( که تانک های 
خود را به بحرین ارسال کرده است در امور این کشور 

دخالت می کند«
علی لاریجانی در پاسخ به سوال آیا عربستان سعودی 
مخالف مشارکت ایران در سوریه است، گفت: »من 
فکر می کنم این ملت سوریه است که باید سرنوشت 
خود را مشخص کند. برخی از کشورهای منطقه پشت 
درهای  بســته به نمایندگی از ملت سوریه نمی توانند 
درباره سرنوشت این ملت تصمیم گیری کنند و آن ها 
در اشــتباه به ســرمی برند. بهترین راه حــل احترام 
گذاشــتن به اراده ملت سوریه است تا سرنوشت خود 

را مشخص کند.«
وی درمورد مدت زمان جنگ علیه داعش خاطرنشان 
کرد: »مسئله مهم درمورد داعش این است که ببینیم 
اعضای ائتــلاف بین المللی اراده واقعی برای جنگ 

علیه داعش ندارند«.

عصر ایران نوشت: »ماشین توهین به مردم را متوقف کنید«
ابتدا وزیر صنعت کسانی که قصد کرده اند تا بهبود کیفیت و کاهش قیمت، خودروی داخلی نخرند را "خائن" نامید. سپس روزنامه مرتبط 

شان، آنها را "مگس" خواند و اینک نوبت مشاور وزیر صنعت و معاون سازمان توسعه تجارت ایران است که با ادبیاتی زشت و سخیف، به این 
حرکت بتازد و آن را انگل درون حلزون و دستی در آستین مرموز توصیف کند.

 رجانیوز نوشت: »فتنه ۸۸ را کسانی راه انداختند که دنبال »مک فارلین« بودند«
سعید قاسمی: آقا روح الله از بابت حضور امریکایی ها در خلیج فارس نترسیده بود که جا بزند. روح اللهی که حداقل ما می شناسیم، به خاطر 

شیمیایی زدن در سردشت، به خاطر شهدای فلان جا نرفت امضا کند. چه دلیلی داشت؟ ما هم نمی دانیم، اما خودش در پیام قطع نامه 
می گوید خدایا! از هر آنچه گفتم گذشتم.

 انتخاب نوشت: »روحانی کِر«؛ برگ برنده ی شیخ اعتدال
در دوران ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور سابق ایران، هزینه های بهداشت و درمان به طور مرتب بالا رفته و به چهار 

برابر رسیده بود که بخشی از آن به علت تورم و مدیریت ضعیف مالی بود.حسن روحانی در دوران ریاست جمهوری خود سرمایه گذاری در 
بخش بهداشت و درمان را در اولویت های کاری خود قرار داده است.

 ندای ایرانیان نوشت: »آمریکایی ها به سمت تعدیل تنش ها گام برمی دارند«
فلاحت پیشه کارشناس سیاسی گفت: معتقدم که دوران رئیس دولت اصلاحات دوران لبخند دیپلماتیک بود و دروان آقای احمدی نژاد 

دوران شمشیر آخته! معتقدم نه خوشبینی دولت اصلاحات نه موضع سخت دولت آقای احمدی نژاد چندان مسیر مورد نظر را در سیاست 
خارجه پی نگرفت.

عکس روزسایت نگار

استاد محمود فرشچیان 
و همسر محمدجواد 
ظریف، وزیر امور خارجه 
هنگام نشستن ایشان 
بر روی صندلی تعادلش 
برهم می خورد و به 
ایشان کمک می کنند

خبرنامه

» معتقد بودم ۱۳میلیونی که به مهندس موسوی رای دادند، هیچکدام خطاکار 
نیستند هرچند بعضی افراد به دنبال آن بودند که طرفداران موسوی را یکی یکی 
شناســایی و محکوم کنند.«، این را محمد باهنر، نایب رئیس مجلس شــورای 

اسلامی می گوید.

به موسوی گفتم اپوزیسیون دولت باش، نه نظام
محمدرضا باهنر در ادامه با اشــاره به حوادث سال ۸۸، بیان می کند: » سال ۸۸  
پنج روز بعد از انتخابات پیش موسوی رفتم حرف هایی که به او زدم در حد دو یا سه 
جمله بود. در گذشته هم مخالف دولت موســوی بودم. به او گفتم مهندس 2۰ 
سال است در سیاست نبودی. یک سال است که آمدی و ۱۳میلیون به شما رای 
دادند. این ۱۳میلیون خیلی باید غنیمت باشد. به او گفتم با این ۱۳میلیون کار کن 
قطعا در دوره آینده رئیس جمهور خواهی بود. بعد گفتم هر دولتی نیاز به اپوزیسیون 

دارد. شما هم اپوزیســیون این دولت شــوید اما نظام اپوزیسیون نمی خواهد.«

فقط جامعیتن را قبول داریم
وی درمورد انتخابات سال ۸۴ با تاکید بر اینکه از احمدی نژاد حمایت نکرده است، 
می گوید: »همه این حمایت ها برای شــهرداری بود و این مسائل درباره انتخابات 
ریاســت جمهوری نبود.« نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به 
انتخابات مجلس دهم اظهار می کند: »ما زیر ســایه جامعتیــن کار خود را انجام 
می دهیم، البته در جامعه روحانیت آیت الله موحدی کرمانی و در جامعه مدرسین 
آیت الله یزدی برای ما بسیار محترم هستند. اما از نظر ما شخصیت حقوقی این افراد 
در جایگاه دبیرکل این تشکل ها اهمیت بیشتری دارد. یعنی اگر این عزیزان هستند   
به خاطر حضورشان در جامعتین است. برخی از آقایان می گویند سه نفر شخصیت 
حقیقی انتخاب کنیم که ما در این مورد با آن ها اختلاف نظر داریم و نظر ما این نیست. 

ایده سه ضلع هم منتفی است و ما آن را رد می کنیم بنابراین ضلع چهارم و پنجم هم 
نخواهیم داشت. ما شورای هماهنگی جریان اصولگرایی داریم.«

رابطه جامعیتن و مصباح بلاشرط است
باهنر می افزاید:» در طیف اصولگرایی جریان های متفاوتی هستند ما می گوییم 
جامعتین را به عنــوان بزرگ تر خود قبول داریم و بدون شــرط زیر نظر آن ها کار 
می کنیــم. برخی می گویند جامعتین به شــرط اینکه مصباح یزدی هم باشــد. 
برخی هم برعکس می گویند جامعتین به شرط اینکه مصباح نباشد. ما می گوییم 
بلاشرط هســتیم. درمورد مجلس دهم هم با توجه به هنجارشکنی هایی که در 
مجلس ششم شد، من به عنوان یک فرد معتدل، مجلس دهمی که یک ذره بوی 
مجلس ششــم بدهد را برنمی تابم و همه توان خود را به کار می گیرم که مجلس 
ششم تکرار نشــود.« وی در بخشی دیگر، از درخواســت ملاقات نمایندگان با 
زنجانی می گوید: » اگر در بررســی ها احساس شــود نیاز به این ملاقات هست 

هیئت رئیسه  هم آن را دنبال می کند. اما باید از این ملاقات چیزی عاید شود.«

تمام تلاشم را می کنم مجلس ششم تکرار نشود


